



INTERNATIONAL  
UNIVERSITY  
NETWORK

IN COLLABORATION WITH **FIFA**



## HSE/FIFA/CIES Executive Programme in Sports Management

26 МАЯ 2017 ГОДА

### III МЕЖДУНАРОДНАЯ НАУЧНО-ПРАКТИЧЕСКАЯ КОНФЕРЕНЦИЯ «СОВРЕМЕННЫЕ СТРАТЕГИИ УПРАВЛЕНИЯ СПОРТОМ: КОММУНИКАЦИИ, КОНФЛИКТЫ, СПОРЫ»

**Место проведения Конференции:** Москва, НИУ ВШЭ, Большой Трёхсвятительский пер., д.3, ауд.200.

**Организаторы Конференции:**

- ✓ Академический совет программы HSE/FIFA/CIES «Спортивный менеджмент - Executive Programme in Sports Management»
- ✓ Высшая школа юриспруденции НИУ ВШЭ
- ✓ Академический совет магистерской программы «Юрист в сфере спорта»

**Участники Конференции:**

- представители профессионального и научного спортивного и фитнес-сообщества;
- слушатели, выпускники и преподаватели программы HSE/FIFA/CIES «Спортивный менеджмент - Executive Programme in Sports Management»
- студенты и преподаватели магистерской программы «Юрист в сфере спорта» НИУ ВШЭ

### ПРОГРАММА КОНФЕРЕНЦИИ

Время проведения	Мероприятие
9:30 – 10:00	Регистрация участников
10:00 – 10:20	Открытие Конференции. Оргкомитет
10:20 – 11:40 12:00 – 13:20	<b><i>"New challenges in strategic communications in sports".</i></b> Почетный доклад г-на <b>Андреаса Херрена</b> - создателя и главы агентства "Externus Communication", консультанта по корпоративным коммуникациям, ответственного за международные коммуникации и взаимоотношения со СМИ в Заявочном комитете «Россия-2018», лектора по взаимоотношениям со СМИ Университета Цюриха, и.о. Директора по коммуникациям и связям с общественностью FIFA (2007-2008), Главы пресс-службы FIFA (1996-2007), участвовал в организации более 30 Чемпионатов мира FIFA и Конгрессов FIFA. <b>Ответы на вопросы участников.</b> <b>Обеспечивается синхронный перевод.</b>

14:00 – 17:00

**Секция «Эффективные коммуникации в спорте. Спорт и СМИ»  
(ауд.217)**

Руководитель секции: **Баранова Ирина Геннадьевна** - Представитель CIES в России, FIFA Media Relations Manager (Russia Office), Международный магистр по спортивному менеджменту, праву и гуманитарным наукам (FIFA Master Program 15th Edition), Главный специалист Департамента по информационной политике Российского футбольного союза (2009 - 2014), UEFA Certificate in Commercial Operations (Broadcasting/Sponsorship) 2013/2014, Медиа-офицер национальных сборных команд России по футболу, включая участие в Чемпионате мира FIFA 2014 в Бразилии и Чемпионате мира FIFA 2011 по пляжному футболу в Равенне (Италия)

**Доклады**

**Изаак С. И.**, д.п.н., профессор  
*«Роль коммуникаций в индустрии спорта»*

**Махмутов Рустам**, слушатель HSE/FIFA/CIES Executive Programme in Sports Management (3 цикл)  
*«Внедрение систем сбора и анализа данных о болельщиках в российском спорте через социальные сети»*

**Кожевников Михаил**, слушатель HSE/FIFA/CIES Executive Programme in Sports Management (3 цикл)  
*«Проблемы коммуникаций в спорте и способы их решения»*

**Моссаковский Михаил**, слушатель HSE/FIFA/CIES Executive Programme in Sports Management (3 цикл)  
*«Особенности взаимодействия со СМИ в футбольных лигах»*

**Байматов Аслан**, слушатель HSE/FIFA/CIES Executive Programme in Sports Management (3 цикл)  
*«Популяризация спорта глухих (на примере футбола)»*

**Салыкина Алёна**, слушатель HSE/FIFA/CIES Executive Programme in Sports Management (3 цикл)  
*«VR & AR технологии как эффективный инструмент коммуникации в спорте»*

**Храмов Алексей**, слушатель HSE/FIFA/CIES Executive Programme in Sports Management (3 цикл)  
*«Современные методы коммуникации в спорте»*

**Дискуссия.**

**Подведение итогов секции (И. Г. Баранова)**

14:00 – 17:00

**Секция «Спортивные споры: защита прав спортсменов, тренеров и судей» (ауд. 524)**

Руководитель секции: **Чеботарев Александр Викторович** - доцент кафедры трудового права и права социального обеспечения НИУ ВШЭ, адвокат, генеральный директор ХК «Лада» (2007-2009), член юридического комитета ФХР (1998-2007), лучший преподаватель НИУ ВШЭ – 2016, руководитель модуля «Спортивное право», лучший преподаватель совместной программы профессиональной переподготовки HSE/FIFA/CIES «Спортивный менеджмент - Executive Programme in Sports Management»

**Доклады**

***Introducing Anti-Corruption into Bidding Requirements and Host Seat Agreements. Towards Compliance in Sports Law?***

Почетный доклад **профессора Томаса Крюссманна** - доктора юриспруденции (Dr. Jur., Университет Гамбурга, Германия), доктор хабилитат по Восточно-европейскому праву (Университет Пассау, Германия), LL.M по коммерческому и корпоративному праву (Кингс-Колледж, Лондон, Великобритания), председатель Международного наблюдательного совета Высшей школы юриспруденции НИУ ВШЭ

**А. В. Чеботарев**, доцент кафедры трудового права и права социального обеспечения НИУ ВШЭ, адвокат.

*«Проблемы защиты прав спортсменов, тренеров и судей на современном этапе»*

**Т. Е. Мельник**, к.ю.н., научный сотрудник отдела социального законодательства Института законодательства и сравнительного правоведения при Правительстве РФ

*«Автономия национальных антидопинговых организаций и защита прав спортсменов»*

**Е. Латыпова**, 2 курс магистерской программы «Юрист в сфере спорта» ВШЭ

*«Подведомственность спортивных споров с участием спортсменов и тренеров в свете последних изменений в законодательстве России».*

**Е. Сыроквасовская**, 1 курс магистерской программы «Юрист в сфере спорта» ВШЭ

*«Международные трансферы между НХЛ и КХЛ: почему трансферное соглашение необходимо?»*

**О. Суханцева, В. Мирошниченко**, 1 курс магистерской программы «Юрист в сфере спорта» ВШЭ

*"Перспективы развития Спортивного Арбитража в России"*

**А.Останина**, 1 курс магистерской программы «Юрист в сфере спорта» ВШЭ

*«Уголовная ответственность в антидопинговой сфере в России»*

**П. Белозеров**, 1 курс магистерской программы «Юрист в сфере спорта» ВШЭ  
*"Конфликты и споры с участием спортивных агентов"*

**Н.Аристова**, 2 курс магистерской программы «Юрист в сфере спорта» ВШЭ

*«Некоторые категории споров по делам о защите коммерческих прав на соревнования»*

**И. Иноземцев**, 2 курс магистерской программы «Юрист в сфере спорта» ВШЭ

*«Понятие вины и отсутствия умысла в антидопинговом законодательстве».*

	<p><b>И.Мельникова</b>, 1 курс магистерской программы «Юрист в сфере спорта» ВШЭ «<i>Спортивный Арбитраж при Торгово-промышленной палате Российской Федерации и его компетенция в разрешении дел о нарушении антидопингового законодательства</i>».</p> <p><b>А.Чеботарева</b>, 2 курс магистерской программы «Юрист в сфере спорта» ВШЭ «<i>Манипулирование результатами спортивных соревнований</i>»</p> <p><b>Дискуссия.</b></p> <p><b>Подведение итогов секции (А. В. Чеботарев)</b></p>
--	--

### Сопредседатели Оргкомитета Конференции

- ✓ **Кузнецов Дмитрий Леонович** - доктор делового администрирования (DBA), ординарный профессор, директор Высшей школы юриспруденции НИУ ВШЭ, лидер программы HSE/FIFA/CIES «Спортивный менеджмент - Executive Programme in Sports Management», заместитель председателя Экспертного совета по дополнительному профессиональному образованию и корпоративному обучению, дополнительному образованию взрослых при Комитете по образованию и науке Государственной Думы РФ, лауреат конкурса Правительства Москвы в области науки и образовательных технологий
- ✓ **Буянова Марина Олеговна** – доктор юридических наук, профессор, профессор кафедры трудового права и права социального обеспечения, научный руководитель программы HSE/FIFA/CIES «Спортивный менеджмент - Executive Programme in Sports Management», академический руководитель магистерской программы «Юрист в сфере спорта» НИУ ВШЭ, почетный юрист Москвы, адвокат
- ✓ **Баранова Ирина Геннадьевна** - Представитель CIES в России, FIFA Media Relations Manager (Russia Office), Международный магистр по спортивному менеджменту, праву и гуманитарным наукам (FIFA Master Program 15th Edition), Главный специалист Департамента по информационной политике Российского футбольного союза (2009 - 2014), UEFA Certificate in Commercial Operations (Broadcasting/Sponsorship) 2013/2014, Медиа-офицер национальных сборных команд России по футболу, включая участие в Чемпионате мира FIFA 2014 в Бразилии и Чемпионате мира FIFA 2011 по пляжному футболу в Равенне (Италия)



INTERNATIONAL  
UNIVERSITY  
NETWORK

IN COLLABORATION WITH **FIFA**



## HSE/FIFA/CIES Executive Programme in Sports Management

MAY 26, 2017

### III INTERNATIONAL SCIENTIFIC AND PRACTICAL CONFERENCE «MODERN STRATEGIES OF SPORTS MANAGEMENT: COMMUNICATION, CONFLICTS, DISPUTES»

**Conference address:** Moscow, NRU HSE, Bolshoy Trekhsvyatitelsky pereulok 3, room 200.

#### Organizing institutions:

- ✓ Academic Council for the Joint Programme HSE/FIFA/CIES « Executive Programme in Sports Management»
- ✓ Higher School of Jurisprudence of the NRU HSE
- ✓ Academic Council for the NRU HSE Masters Programme “Sports Lawyer”

#### Conference participants:

- representatives of the professional and scientific sports and fitness community;
- students, alumni and lecturers of the HSE/FIFA/CIES «Executive Programme in Sports Management»
- students and lecturers of the NRU HSE Masters Programme “Sports Lawyer”

### CONFERENCE PROGRAMME

Time	Event
9:30 – 10:00	Registration of participants
10:00 – 10:20	Conference Opening. Organizing Committee
10:20 – 11:40 12:00 – 13:20	<p><b><i>"New challenges in strategic communications in sports"</i></b>. Honorary report of <b>Mr. Andreas Herren</b> - Founder and Managing Director of Externus Communication GmbH, consultant specialising in corporate communications, responsible for international communications and media relations for Application Committee «Russia-2018», lecturer on media relations at Zurich University, Acting FIFA Director of Communications &amp; Public Affairs (2007-2008), Head of FIFA Media Department (1996-2007), was involved in organization of more than 30 FIFA world championships and FIFA Congresses. <b><i>Followed by Q&amp;A.</i></b> <b><i>Synchronous translation provided.</i></b></p>
14:00 – 17:00	<b><i>Session «Effective communications in sport. Sport and Media»</i></b>

**(room 217)**

**Moderator: Irina Baranova** – Representative of CIES in Russia, FIFA Media Relations Manager (Russia Office), International Master in sports management, law and humanitarian sciences (FIFA Master Program 15th Edition), Chief Specialist of the Department for Information Policy of the Russian Football Union (2009 - 2014), UEFA Certificate in Commercial Operations (Broadcasting/Sponsorship) 2013/2014, Media officer of the national football teams of Russia, including participation in the FIFA World Cup 2014 in Brazil and the FIFA World Cup 2011 in beach football in Ravenna (Italy)

### **Reports**

**Rustam Makchmutov**, student of HSE/FIFA/CIES Executive Programme in Sports Management (3<sup>rd</sup> edition)

*«Integration of collecting and analyzing data system of fans in Russian sports through social networks»*

**Michael Kozhevnikov**, student of HSE/FIFA/CIES Executive Programme in Sports Management (3<sup>rd</sup> edition)

*«Communications in sport. Problems and decisions»*

**Michael Mossakovskiy**, student of HSE/FIFA/CIES Executive Programme in Sports Management (3<sup>rd</sup> edition)

*«Interaction with media in football leagues»*

**Aslan Baimatov**, student of HSE/FIFA/CIES Executive Programme in Sports Management (3<sup>rd</sup> edition)

*«Popularization of deaf sports (the example of football)»*

**Alena Salykina**, student of HSE/FIFA/CIES Executive Programme in Sports Management (3<sup>rd</sup> edition)

*«VR & AR technologies as an effective instrument of communication in sports industry»*

**Alexey Khramov**, student of HSE/FIFA/CIES Executive Programme in Sports Management (3<sup>rd</sup> edition)

*«Modern communications in amateur sports»*

### **Discussion.**

### **Debriefing of the session (I. Baranova)**

14:00 – 17:00

**Session «Sports disputes: protection of the rights of athletes, coaches**

**and judges» (room 524)**

**Moderator: Alexander Chebotaryov**

Docent of the Department of Labor Law and Social Security Law NRU HSE, lawyer, General Director of the hockey club «Lada» (2007-2009), member of the Russian Ice Hockey Federation legal committee (1998-2007), best lecturer of NRU HSE – 2016, head of module «Sports Law», best lecturer of the Joint Programme HSE/FIFA/CIES «Executive Programme in Sports Management»

### **Reports**

***Introducing Anti-Corruption into Bidding Requirements and Host Seat Agreements. Towards Compliance in Sports Law?***

Honorary report of **professor Thomas Krüßmann** - Doctor of jurisprudence (University of Hamburg, Germany), Doctor habilitat in Eastern European law (University of Passau, Germany), LL.M in commercial and corporate law (Kings College, London, UK), chairman of the International Supervisory Board of the Higher School of Jurisprudence of the NRU HSE

**Alexander Chebotaryov**, Docent of the Department of Labor Law and Social Security Law NRU HSE, lawyer.

*"Problems of protection of the rights of athletes, coaches and judges at the present stage"*

**Timur Melnik**, Ph.D., scientific employee of the social legislation department of the Institute of Legislation and Comparative Law under the Government of the Russian Federation

*«Autonomy of national antidoping organizations and protecting of athletes rights»*

**E. Latipova**, the second course degree student of master's program "Sports Lawyer" of HSE

*"Jurisdiction of sports disputes with the participation of athletes and coaches in the light of the latest changes in the legislation of Russia."*

**E. Sirokvasovskaya**, the first course degree student of master's program "Sports Lawyer" of HSE

*«The international transfers between the NHL and the KHL: why the transfer agreement is required?"*

**O. Sukhantseva, V. Mirotchnichenko**, the first course degree student of master's program "Sports Lawyer" of HSE

*"Perspective for the development of Sport Arbitration in Russia"*

**A.Ostanina**, the first course degree student of master's program "Sports Lawyer" of HSE

*"Criminal responsibility in the anti-doping sphere in Russia"*

**P. Beloseroov**, the first course degree student of master's program "Sports Lawyer" of HSE

*«Conflicts and disputes involving sports agents»*

**N.Aristova**, the second course degree student of master's program "Sports Lawyer" of HSE

*"Some categories of disputes in cases concerning the protection of commercial rights to competitions"*

**I. Inosemtsev**, the second course degree student of master's program "Sports Lawyer"

	<p>of HSE  <i>"The concept of guilt and lack of intent in anti-doping legislation."</i></p> <p><b>I.Melnikova</b>, the first course degree student of master's program "Sports Lawyer" of HSE  <i>"Sport Arbitration at the Chamber of Commerce and Industry of the Russian Federation and its competence in resolving cases of violation of anti-doping legislation."</i></p> <p><b>A. Chebotaryova</b>, the second course degree student of master's program "Sports Lawyer" of HSE  <i>"Manipulating the results of sports competitions"</i></p> <p><b>Discussion.</b></p> <p><b>Debriefing of the session (A. Chebotaryov)</b></p>
--	--

### Co-chairpersons of the Organizing Committee of the Conference:

- ✓ **Dmitrii Kuznetsov** – Doctor of Business Administration (DBA), professor in ordinary, a director of Higher School of Jurisprudence of the NRU HSE, leader of the programme HSE/FIFA/CIES «Executive Programme in Sports Management», vice-chairman of an Expert council for additional professional education, corporate training, additional education of adults of Education Committee of State Duma of the Russian Federation, laureate of the contest of the Moscow Government in the field of science and educational technologies
- ✓ **Marina Buyanova** - JD, professor, professor of a department of employment and labour and social security law, Scientific Director for the programme HSE/FIFA/CIES «Executive Programme in Sports Management», Academic Director for the masters programme "Sports Lawyer", jurist of honour of Moscow, lawyer
- ✓ **Irina Baranova** - Representative of CIES in Russia, FIFA Media Relations Manager (Russia Office), International Master in sports management, law and humanitarian sciences (FIFA Master Program 15th Edition), Chief Specialist of the Department for Information Policy of the Russian Football Union (2009 - 2014), UEFA Certificate in Commercial Operations (Broadcasting/Sponsorship) 2013/2014, Media officer of the national football teams of Russia, including participation in the FIFA World Cup 2014 in Brazil and the FIFA World Cup 2011 in beach football in Ravenna (Italy)